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INTERVIEW Ronald Gerritse

tegenover zich weten als ze den-
ken grapjes uit te kunnen halen. 
Maar ik heb niet de illusie dat er 
geen partijen meer zijn of zou-
den kunnen komen die denken 
met handigheidjes weg te komen, 
het blijft opletten. We zijn niet zo 
gauw overbodig.

Uit onderzoek van de AFM naar 
arbeidsongeschiktheidsverze-
keringen blijkt dat het belang 
van de klant niet centraal staat, 
nog steeds niet.
We zijn erg kritisch geweest over 
wat er in de markt was, bijvoor-
beeld waar bepaalde ziektes wor-
den uitgesloten, of looptijden.

U zegt eigenlijk: koop die pro-
ducten niet? 
We hebben tegen de aanbieders 
gezegd: die producten moet je 
niet verkopen. We praten met ze 
en met het Verbond van Verzeke-
raars, ze zien dat wij niet ten on-
rechte kritisch zijn. Ik heb de toe-
zegging dat ze daar verbetering in 
brengen. Dat laten we niet op zijn 
beloop. Ook kritische consumen-
ten helpen die markt de goede 
kant op te krijgen. Als klanten die 
producten niet meer kopen heeft 
dat veel meer effect dan wanneer 
de toezichthouder dat zegt.

Productontwikkeling, de klant 
centraal stellen en transparan-
tie, daarbij bent u in een vroeg 
stadium betrokken.
Ja, we voeren discussies met de 
tien grootste banken en verze-
keraars om de omslag te maken 
naar het belang van klanten. En 
vanaf 1 januari 2013 krijgen we 
bevoegdheden om toe te zien op 
het productontwikkelingsproces 
in die instellingen. Ondernemingen 
moeten ervoor gaan zorgen dat er 
aan het eind van de pijplijn pro-
ducten uitrollen die in het belang 
kunnen zijn van consumenten.

Banken en verzekeraars geven 
nauwelijks nog hypotheken aan 
huiseigenaren en verschuilen 
zich achter de ‘strenge’ AFM. 
Koudwatervrees?
Banken houden meer kapitaal aan 
en zijn terughoudender met hypo-
theekverlening. Die markt is prak-
tisch tot stilstand gekomen. Dat 
werkt verlammend. Dan is er nog 
onduidelijkheid over de hypotheek-
renteaftrek. En er zijn allerlei on-
zekerheden over de inkomens van 
mensen. Dus ik begrijp heel goed 
dat Nederland terughoudend is ge-
worden met het kopen van huizen. 
Dat ligt niet alleen aan de AFM, het 
ligt zelfs niet bij uitstek aan de AFM.

Ook de hoge renteopslag op hy-
potheken met variabele rente 
van soms drie procent remt de 
woningmarkt. U hebt daar al 
voor gewaarschuwd.
Een opslag van drie procent is 
veel. Het argument van de ban-
ken is dat niet de tienjaars rente 
op staatsobligaties of de onder-
liggende rente relevant is, maar 
de financieringskosten. Door de 
crisis kampen banken inderdaad 
met hogere financieringskosten. 
Of dat noodzaakt tot deze opsla-
gen weet ik niet. Wij willen uitleg 
waarom de opslag hoger is dan in 
het verleden.

Die opslag is al jaren zo hoog, 
niet voor niets zegt u: wees te-
rughoudend met verhogen.
Dat hebben we inderdaad niet 
voor niets gedaan; we zien dat 
de opslag hier en daar met een 
procentpunt wordt verhoogd, dat 
is een behoorlijke stap. We heb-
ben gezegd: leg ons uit, hoe ga 
je om met de belangen van die 
mensen, heb je daar voldoende 
over gecommuniceerd, ga je daar 
voldoende over communiceren?

De AFM gaat meer aandacht be-
steden aan beurzen en markten, 
wat vooral?
Het accent is de laatste jaren meer 
komen te liggen op de belangen 
van consumenten en beleggers 
in de retailmarkt. We hebben 
daarnaast een verantwoordelijk-
heid voor het functioneren van de 
kapitaalmarkt. Dat laatste willen 
we meer aanzetten. Dus we pra-
ten met partijen op de beurs, om 
te kijken hoe dat proces verloopt, 
of we voldoende zicht hebben op 
wat in de markt gebeurt, zoals 
over marktmisbruik. Hebben we 
voldoende zicht op de strategieën 
daar? En hebben de beurzen zelf 
voldoende mechanismen om te 
monitoren wat gaande is, zoals 
handel met voorkennis?

Er is minder publiciteit over han-
del met voorkennis in Nederland. 
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“   Ik begrijp 
heel goed dat 
Nederland 
terughoudend is 
geworden met 
het kopen van 
huizen. Dat ligt 
niet alleen aan de 
AFM, het ligt zelfs 
niet bij uitstek 
aan de AFM.”
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